

DOI: 10.18572/1812-3775-2020-1-18-20

## О правовых особенностях ликвидации накопленного вреда окружающей среде

**Хлуденева Наталья Игоревна,**  
ведущий научный сотрудник отдела экологического и аграрного законодательства  
Института законодательства и сравнительного правоведения  
при Правительстве Российской Федерации (ИЗиСП),  
кандидат юридических наук  
khludeneva@mail.ru

В статье исследуются актуальные для современной природоохранной практики проблемы правового регулирования устранения негативных экологических последствий прошлой экономической деятельности. Автор статьи анализирует особенности правовой модели ликвидации накопленного вреда окружающей среде, воплощенной в нормах Федерального закона «Об охране окружающей среды», выявляет ее недостатки.

**Ключевые слова:** правовое регулирование, накопленный вред окружающей среде, ликвидация объектов накопленного вреда окружающей среде, государственный реестр объектов накопленного вреда окружающей среде.

### On Legal Peculiarities of Liquidation of the Accumulated Damage to the Environment

**Khudeneva Natalya I.,**  
Leading Research Scientist of the Department of Environmental and Agrarian Legislation  
of the Institute of Legislation and Comparative Law (ILCL)  
under the Government of the Russian Federation, PhD (Law)

The article examines issues of legal regulation of liquidation of negative consequences of the past economic activities, which are relevant for the modern nature protection practice. The author of the article analyzes peculiarities of the legal model of liquidation of the accumulated damage to the environment embodied in norms of the Federal Law On Environmental Protection, identifies its disadvantages.

**Keywords:** legal regulation, accumulated damage to the environment, liquidation of objects of the accumulated damage to the environment, state register of objects of the accumulated damage to the environment.